

日期：
便簽 單位：研究發展處

速別：普通件

密等及解密條件或保密期限：

學術發展組擬辦：

一、文陳閱後，公告於電子公布欄、學校首頁最新消息及本處訊息公告。

二、本案係2026年臺法科技獎申請，收件時程自2026年3月20日至6月8日；申請案須由兩國合作團隊之臺灣與法國學者分別向國科會及法方自然科學院提出，臺方學者須符合國科會「補助專題研究計畫作業要點」之計畫主持人資格，並由任職機構於線上系統彙整送出，並於2026年6月8日前將申請名冊函送國科會，逾期不予受理。

三、承上，本校校內截止日2026年6月1日(一)下午17時前完成線上送出，並來電通知研發處學術組承辦人盧小姐(校內分機550轉302，email：vmlab@nchu.edu.tw)，俾利辦理函送國科會申請作業。

四、文存。

會辦單位：

第二層決行	
承辦單位	會辦單位 決行
行政 辦事員 盧錦惠 0324 1327	
副教授 兼組長 趙欣怡 0324 2136	
教授兼 研究發展長 宋振銘 0325 0839	代為決行 教授兼 研究發展長 宋振銘 0325 0839



檔 號：

保存年限：

國家科學及技術委員會 函

機關地址：臺北市和平東路二段106號
聯絡人：廖亞旋
電話：02-2737-7557
電子信箱：yhliaol@nstc.gov.tw

受文者：國立中興大學

發文日期：中華民國115年3月20日

發文字號：科會科字第1150013031號

速別：普通件

密等及解密條件或保密期限：

附件：如文(附件1 115U0P004150_115D2007180-01.pdf、附件2 115U0P004150_115D2007181-01.pdf、附件3 115U0P004150_115D2007182-01.pdf)

主旨：2026年臺法科技獎自2026年3月20日起受理申請，請查照轉知。

說明：

- 一、本案係依本會與法蘭西學院自然科學院(Académie des sciences，以下簡稱自然科學院)簽署之「臺法科技大獎協議」辦理；每年雙方共同遴選並頒發獎項予一組致力兩國間科學合作研究之法國與臺灣學術團隊，得獎團隊將獲得獎章及獎金40,000歐元，其後並得以短期訪問方式向本會申請經費補助，帶動後續之科學交流。
- 二、申請案須由兩國合作團隊之臺灣與法國學者分別向本會及自然科學院提出，臺方學者須符合本會「補助專題研究計畫作業要點」之計畫主持人資格，並由任職機構於線上系統彙整送出，並於2026年6月8日前將申請名冊函送本會，逾期不予受理。
- 三、檢送2026年臺法科技獎徵求公告(中、英文)及申請書格式如附件，相關資訊亦公告於本會計畫徵求專區：
<https://www.nstc.gov.tw/folksonomy/rfpList>。

正本：專題研究計畫受補助單位 (共254單位)

副本：駐法國代表處科技組、本會科教國合處(均含附件)

115/03/23
08:05:09

國立中興大學

第1頁，共13頁
線上簽核文件列印 - 第2頁/共14頁



1150005853 115/03/23

裝

訂

線



主任委員吳誠文



裝

訂

線



2026 年臺法科技獎徵求公告

2026.3.18

- 一、 申請前請詳閱本會**補助雙邊協議下科技合作交流及活動計畫作業要點**。
- 二、 合作依據：臺法科技大獎協議
協議單位：本會與法蘭西學院自然科學院(Académie des sciences，以下簡稱自然科學院)
- 三、 目的：該獎項旨在每年獎勵一對仍在職且聯合進行研究之臺灣與法國研究人員，以表彰其科學貢獻與成就，以及持續推動並擴展研究工作之意願。
- 四、 補助項目及經費：
 - (一) 每年推選一組得獎團隊，受獎團隊共同獲得獎金 40,000 歐元。
 - (二) 獎項領域：自 2019 年起，開放所有領域。
- 五、 臺法科技獎相關時程：
 - (一) 受理申請：2026 年 3 月 20 日至 2026 年 6 月 8 日。
臺方申請案以申請機構系統送出及發文日期為憑，逾期恕不受理。
 - (二) 公告結果：預定 2026 年 11 月。
若因不可抗力因素、審查時程延後等，本會得視情形調整公告時間。
 - (三) 頒獎典禮暨活動：預定 2026 年 11 月 24 日、25 日在法國舉辦。
- 六、 學者資格、程序及資料：
 - (一) 申請團隊資格：臺灣與法國學者共同組成之研究團隊，且雙方已建立良好合作關係。臺方學者需具國科會專題研究計畫主持人資格。
 - (二) 推薦人資格：申請人所屬領域之知名科學家。
 - (三) 申請程序：
 1. 臺灣與法國學者：請於 2026 年 6 月 8 日前分別向國科會及自然科學院提交英文申請書，雙方之申請文件內容需相同。法方學者依自然科學院規定提送申請，臺方學者請依**第八點申請方式**辦理。
 2. 推薦人：請於 2026 年 6 月 8 日前將申請案之推薦信 PDF 檔以電子郵件同時寄送國科會(科國處收發信箱：edusi01@nstc.gov.tw)及自然科學院(收件信箱：relations.internationales@academie-sciences.fr)；郵件主旨命名為“2026 FT Scientific Prize: LAST NAMES” (of both applicants)。
 - (四) 申請資料：
 1. 申請書：APPLICATION FORM(格式如附件)，內容包括研究領域、臺法學者基本資料、推薦人基本資料、臺法學者學術成就摘要、雙方過去合作研究經驗與成果、未來合作工作規劃等。各項申請資料

請參照項次依序排列後合併成為一個 PDF 檔(詳第八點申請方式)。

2. 推薦信(英文)：每件申請案需提供至少 1 封、至多 2 封之推薦信。推薦信內容應為推薦人對申請人之科學表現所提出的個人評價(限 1 頁以內)，除申請人在學術上之卓越成就，推薦人亦應陳述申請人(1)過去對臺法科技交流之重大貢獻或(2)申請人未來建立臺法合作研究之高度期望與意願。
3. 照片：臺方學者請將個人證照用大頭照電子檔(像素不低於 300dpi)上傳至本會學術研發服務網(詳第八點申請方式)。
4. 重要著作清單：申請書內臺方及法方學者各自所需提送不超過 10 篇重要著作清單，並於每篇著作提供 3 至 5 行摘要說明，以及可檢閱檔案之連結(請依 APPLICATION FORM 第 D 點辦理)。

七、 注意事項

- (一) 臺法科技獎獲獎資訊預定 2026 年 11 月正式公告結果；臺方得獎人需於 11 月下旬赴法國受獎，本會將提供相關差旅費補助。
- (二) 臺法科技獎申請者，臺灣、法國學者須分別向國科會及自然科學院提交申請資料，含以下任一情況之申請案恕不受理：
 1. 只有單方提出申請書；
 2. 超過規定之申請截止日；
 3. 申請資料不全。
- (三) 臺法科技獎申請者應主動聯繫推薦人，並請推薦人依上述規定提交推薦信，逾期或未依規定提交之推薦信將不予受理。

八、 申請方式

- (一) 臺方申請人請至本會網站(<https://www.nstc.gov.tw/>)首頁右上方「登入學術研發服務網」，身份選擇「研究人員(含學生)」，輸入計畫主持人之帳號(ID)及密碼(Password)後進入「學術研發服務網」。
- (二) 在左方「功能選單」點選「申辦項目」後，進入下一畫面。
- (三) 在「申辦項目」頁面中，上方點選國際合作標籤後，再點選「雙邊研究人員交流計畫(新)」項目，進入「雙邊國際合作與交流管理系統」主畫面。
- (四) 從系統主畫面視窗上點選「新增」，選擇計畫類別後，再點選「申請新計畫」，進入個人基本資料畫面，確認後「下一步(存檔)」即可新增一筆申請類別計畫。
- (五) 進入表格製作時，「計畫歸屬」請依計畫研究主題及所屬學門勾選對應之學術處；「合作國家」請選「與單一國家合作」，「國家名稱」請選「法國」；「外國合作計畫經費來源」為本會雙/多邊協議機構，並選

填「法國-本會與法蘭西學院自然科學院」。

- (六) 新增申請案時，除須填具各項申請資訊欄位，並應同時將第六點第(四)項所列申請資料、雙方所有參與人員英文履歷及近五年著作目錄等各項文件以PDF檔上傳至系統後送出。
- (七) 申請案須經臺方申請人任職機構於系統中彙整後送出，依本會「國際合作類-雙邊國際合作與交流管理系統」線上彙整作業系統製作及列印申請名冊（由系統自動產生，並按計畫歸屬處別列印）一式二份，於2026年6月8日前函送本會。

九、 聯絡人：



臺方聯絡人： 廖亞旋科員 國科會科教國合處 Tel: 02-2737-7557 Email: yhliao1@nstc.gov.tw	法方聯絡人： Sophie Grelat International Relations, Senior Legal Officer, Academic Sessions and Prizes, conferences and colloquiums Tel.: +33 1.44.41.44.98 E-mail: sophie.grelat@academie-sciences.fr
---	---



“France-Taiwan Scientific Grand Prize”

Académie des sciences - National Science and Technology Council

[Established in 2001 – 28th edition]

2026 – Call for Applications Open to ALL RESEARCH FIELDS

The Académie des sciences and the National Science and Technology Council (NSTC) of Taiwan jointly award an annual Scientific Prize aimed at highlighting the role of scientific collaboration in bilateral relations by celebrating the achievements it has enabled and fostering their continuation.

The Prize will be awarded to a pair of active researchers (one affiliated with a Taiwanese research institution and the other with a French research institution) in recognition of their joint scientific achievements, and for their commitment to further enhancing their cooperation.

In 2026, the *Académie des sciences* and the National Science and Technology Council will jointly award a prize endowed with

40 000€ in prize money.

The total prize amount shall be equally shared between the Laureates.

In addition, Laureates will have the opportunity to apply annually for a mobility grant funded by the NSTC, which may be used by themselves or a member of their research team to further promote scientific exchange.

Selection Process

- The call is open to all research fields
- Candidates teams are required to complete together the Application form attached to this call.
- Applications must be submitted by a team of 2 researchers:
 - one affiliated with a Taiwanese research institution; and
 - one affiliated with a French research institution.

2026 France-Taiwan Scientific Grand Prize | Académie des sciences - National Science and Technology Council

- The 2 researchers must have an **established and effective prior collaboration**, demonstrated through joint research activities and outcomes.
- Letter of support:
Each application must include at least **1 and no more than 2 letters** of support from distinguished or internationally recognized scientists within the applicant's field.

Note that recommendation letter(s) is/are **to be directly emailed** to the Académie des sciences and the National Science and Technology Council, **by the referees themselves**, in **PDF format** with the **mandatory subject**:

"2026 FT Scientific Prize: LAST NAMES" (of both applicants).

Recommendation letter(s) must be received **no later than June 8th**.

Late or improperly submitted letters will not be considered.

- Applications must be submitted in two identical copies, one to the Académie des sciences by the French applicant and one to the National Science and Technology Council by the Taiwanese applicant, no later than **June 8th, 2026**.
- Members from Académie des sciences or SINICA are not eligible to apply for the Prize.

Submission of Applications



The application form must be sent **by email as a single file** (PDF format) to the following email addresses :

relations.internationales@academie-sciences.fr **AND** NSIC online system(<https://arspb.nstc.gov.tw/NSCWeb/slogin.jsp>)

The **deadline** for submitting application to **both** the Académie des sciences **and** to the National Science and Technology Council (NSTC) is:

June, 8th., 2026

Evaluation Procedure

The selection of the Applicants is based on the above-mentioned criteria and carried out by a Jury composed of an equal number of Academicians/scientists with a minimum of 3 appointed from each side, selected for their scientific expertise and their familiarity with the research areas relevant to the applications.

Decisions are taken by an absolute majority.

Announcement of Results and Award Ceremony

The Grand Prize will be awarded at the Académie des Sciences, under the Dome of the Institut de France, during the séance solennelle on

November 24th, 2026 pm

Please note that on **November 25th, 2026**, Laureates would be invited to present their research during a ceremony co-organized by the Académie des sciences and the Bureau de Représentation de Taipei en France (BRTF) .

CONTACTS

For additional information, please visit the following websites :

Académie des sciences : <https://www.academie-sciences.fr/prix>



National Science and Technology Council (NSTC):

<https://www.nstc.gov.tw/folksonomy/rfpList>

CONTACTS:

Sophie Grelat

International Relations, Senior Legal Officer, Academic Sessions and Prizes, conferences and colloquiums

Tel.: +33 1.44.41.44.98

E-mail: sophie.grelat@academie-sciences.fr

Ms. Ya-Hsuan LIAO (廖亞旋小姐)

Department of International Cooperation and Science Education,

Tel: +886 (0) 2 2737 7557

E-mail: yhliao1@nstc.gov.tw



APPLICATION FORM
FRANCE-TAIÏWAN Scientific Grand PRIZE 2026
Académie des sciences - National Science and Technology Council

APPLICATION

Each applicant must submit the completed identical application form as a single PDF file to:

relations.internationales@academie-sciences.fr

and

[NSTC online system\(https://arspb.nstc.gov.tw/NSCWeb/slogin.jsp\)](https://arspb.nstc.gov.tw/NSCWeb/slogin.jsp)



Applications must be submitted by

June 8th, 2026

A - RESEARCH FIELD

Please provide your research field and relevant keywords so that we can identify the most suitable reviewers for your work (**max 5 key words**).

Research Field / Key words:

B - APPLICANTS INFORMATION

CO-APPLICANT n°1 Surname and given name (TW)	CO-APPLICANT n°2 Surname and given name (FR)
Chinese name (if available)	Chinese name (if available)
Current Position	Current Position



Research Institution / Organisation	Research Institution / Organisation
Email address	Email address

LETTER OF SUPPORT

Each application must include **at least 1 (no more than 2)** letter of support in **PDF** format from **distinguished or internationally recognized scientists** within the applicant's field. The letter should provide a personal opinion of the scientific sponsor on the scientist applying (one page max).

Letter(s) must be **directly emailed by the referees themselves** (not by the applicant) to both the Académie des sciences and the National Science and Technology Council by **JUNE 8th, 2026**

Email to relations.internationales@academie-sciences.fr



In order to ensure proper identification and processing, email with the **mandatory subject line: "2026 FT Scientific Prize: LAST NAMES"** (of the FR and TW applicants).

LETTER OF SUPPORT n°1 - provided by

Surname and given name of the referee Chinese name (if available)	
Current Position	
Institution / Organisation	

LETTER OF SUPPORT n°2 (not compulsory)

Surname and given name of the referee	
---------------------------------------	--





Chinese name (if available)	
Current Position	
Institution / Organisation	

Late or improperly submitted letters will not be considered.

D – CAREER SUMMARY FROM BOTH APPLICANTS

Each Applicant has to provide:

1. A brief resume / CV (1 page max)
2. The Applicant's key scientific achievements (1 page max)
3. A list of the main publications (up to 10).
4. Please briefly comment each reference, 3 to 5 lines at most, and add a link to an open access archive, (1 page).¹

E – PREVIOUS COLLABORATIVE ACTIVITIES & SCIENTIFIC ACHIEVEMENTS

1. Please describe the joint activities, jointly funded research projects, key outcomes resulting from the collaboration between the two Applicants.
2. Emphasize the complementary expertise of both candidates and the synergistic value generated through their close cooperation on shared projects.
3. Where applicable, list the scientific publications and other outputs that have arisen directly from this collaborative work. **(2 pages maximum)**

F – PLAN FOR FUTURE RESEARCH ACTIVITIES

1) Title:

please also provide the title in Chinese;

2) Proposal and Abstract: (1 page maximum)

please describe the key scientific objective, the work to be carried out, the roles/contribution of two sides, etc.);

3) Expected results:

(describe expected results, including possible papers and patents, and the education value to the young researchers on the team, etc.);

¹ The Académie des Sciences has signed the San Francisco Declaration (DORA), there is no need to give bibliometric indicators such as the impact factor of journals in the nomination.



4) Other team member(s) involved with the French team:

please list the name, position, institution and major role of other members, who have participated in this research by working with the French team;

5) Other team member(s) involved with the Taiwanese team:

please list the name, position, institution and major role of other members, who have participated in this research by working with the Taiwanese team.

DATA PROTECTION

Data Protection and International Transfer Consent²

YES	<input type="checkbox"/>	NO	<input type="checkbox"/>
-----	--------------------------	----	--------------------------

CONTACT

For additional information, please visit the following websites :

Académie des sciences : <https://www.academie-sciences.fr/prix>

National Science and Technology Council : <https://www.nstc.gov.tw/folksonomy/rfpList>

For any information, please contact:

Sophie Grelat

International Relations, Senior Legal Officer, Academic Sessions and Prizes, conferences and colloquiums

Tel.: +33 1.44.41.44.98

E-mail: sophie.grelat@academie-sciences.fr

Ms. Ya-Hsuan LIAO (廖亞旋小姐)

Department of International Cooperation and Science Education,

Tel: +886 (0) 2 2737 7557

E-mail: yhliao1@nstc.gov.tw

² By ticking this box, I acknowledge that my personal data will be processed for the purposes of eligibility verification, evaluation, conflict of interest assessment and follow-up related to this call.

I understand that my application will be submitted to and processed independently by the two partner organisations involved in this call, including a partner located outside the European Economic Area in a country that does not ensure an adequate level of data protection under Regulation (EU) 2016/679 and where appropriate safeguards under Article 46 may not be in place.

I have been informed of the possible risks associated with such processing and, where applicable, I explicitly consent to the processing of my personal data under these conditions, including any transfer covered by Article 49(1)(a) General Data Protection Regulation (GDPR).

CHECKLIST:

Please check that the following documents have been completed or included in this application form before submission:

- A. Research field
- B. Applicants information
- C. Letter of support
- D. French applicant's career summary (incl. portrait photo)
- D. Taiwanese applicant's career summary (incl. portrait photo)
- E. Previous collaborative activities & scientific achievements
- F. Plan for future research activities

